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 المستخلص

 
التنظيمية لدى العاملين في المنظمات غير الربحية بمحافظة جدة وهي )جمعية هدفت الدراسةةةةةةةةةةةةة لمعرفة دور القيادة الداعمة في تعزيز الثقة  

 من الأهداف ال رعية والمتمثلة في 
ف
نماء الأهلية، جمعية زمزم للخدمات الصةةةةةحية الت، عية، جمعية الشةةةةةقاوت بعدة(، وت رد عن مل  عددا

ع الإلهامي، عدالة المعاملة( لدى العاملين في المنظمات غير الربحية  معرفة درجة ممارسةةةةةةةةةة القيادة الداعمة بتمعادها )تملين العاملين، الدف

بعدة، وكشة  مسةت ى الثقة التنظيمية لدم،م، والتث ت من وج د فروذ مات دةلة إحئةاوية لإجابات أفراد عينة الدراسةة ح ع العماة ما 

عمر، المؤهل الدراسةةةةةةةةةة ي، سةةةةةةةةةةن ات الخ رة(. واعتمدت ه   بين القيادة الداعمة والثقة التنظيمية تعزى للمتغيرات الشةةةةةةةةةةخئةةةةةةةةةةية )ال   ، ال

( 500( من معتمع الدراسةةة البال  عددهم ) 218)ال صةة ي التحليلي(، ونانت عينة الدراسةةة العشةة اوية ال سةةي،ة تبل  )  المنهج الدراسةةة على 

( ردود غير صةةةةةةةةةالحة للتحليل، مما 10) ( وبعد فحئةةةةةةةةةها تم اسةةةةةةةةةتبعاد  241عامل وتم اسةةةةةةةةةتخدام اةسةةةةةةةةةتبانة ل مع البيانات، وبل  عدد الردود ) 

في تعزيز الثقة التنظيمية للعاملين   ( اسةةتبانة عتةةعت للتحليل الإحئةةااي. وجاءت أبرز النتاوج ب ج د دور للقيادة الداعمة231يقتضةة ي أن ) 

مةة في المنظمةات غير  (، وأن درجةة ممةارسةةةةةةةةةةةةةة القيةادة الةداع0,000في المنظمةات غير الربحيةة بمحةافظةة جةدة عنةد مسةةةةةةةةةةةةت ى دةلةة إحئةةةةةةةةةةةةةاويةة ) 

، بمت سةةةةةةةةق حسةةةةةةةةابي ادر  ) 
ف
(، ومسةةةةةةةةت ى الثقة التنظيمية في %84.2( ووزن نسةةةةةةةة)ي ادر  ) 5,00من    4.21الربحية بمحافظة جدة مرت عة جدا

(، كما ت جد فروذ ح ع  %83.4( ووزن نسةةةةةةةةة)ي ادر  ) 5,00من  4.17المنظمات غير الربحية بمحافظة جدة مرت ع، بمت سةةةةةةةةةق حسةةةةةةةةةابي ادر  ) 

عزى لمتغير ال    لئةةةةةةةاللإ فثة الإناي، ومتغير المؤهل الدراسةةةةةةة ي لئةةةةةةةاللإ الحاصةةةةةةةلين على العما
ُ
ة ما بين القيادة الداعمة والثقة التنظيمية ت

ل  درجة الماجسةةةةتير. واد أوصةةةةت الدراسةةةةة باةسةةةةتمرار في ممارسةةةةة الدعم القيادلم وتبت ي أمعاد  في المنظمات غير الربحية  مما يععل ب ثة العم 

 تسير في اةتعا  الصحيح لتحقيت أهدافها. متمحمة و 
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Abstract 

 

The study aimed to know the role of supportive leadership in enhancing organizational 

Trust among workers in non-profit organizations in Jeddah governorate, which are (Namaa 

Al-Ahlia  Association, Zamzam Charity Voluntary Health Services Association, Al-Shuqaiq 

Association in Jeddah) with its dimensions (empowerment of workers, inspirational 

impulse, fairness of treatment) among workers in non-profit organizations in Jeddah, 

revealing the level of organizational Trust they have, and verifying the existence of 

statistically significant differences in the answers of the study sample about the relationship 

between supportive leadership and organizational Trust due to personal variables (gender, 

age, educational qualification, years of experience).  This study relied on the (descriptive 

analytical) approach. The sample of the simple random study was (218) from the study 

population of (500) workers. A questionnaire was used to collect data. The number of 

responses was (241), and after examining them, (10) invalid responses were excluded For 

analysis, which requires that (231) questionnaires have been subjected to statistical 

analysis.  The most prominent results were that there is a role for supportive leadership in 

enhancing the organizational Trust of workers in non-profit organizations in Jeddah 

Governorate at the level of statistical significance (0,000).The degree of practicing 

supportive leadership in non-profit organizations in Jeddah Governorate is  very high, with 

an arithmetic mean of (4.21 out of 5.00) and a relative weight of (84.2%). The level of 

organizational trust in non-profit organizations in Jeddah Governorate is high, with an 

arithmetic mean of (4.17 out of 5). 00) and a relative weight of (83.4%). There are also 



differences in the relationship between supportive leadership and organizational Trust due 

to the gender variable in favor of the female category, and the academic qualification 

variable in favor of those with a master's degree.  The study recommended continuing to 

practice leadership support and adopting its dimensions in non-profit organizations. Which 

makes the work environment cohesive and moving in the right direction to achieve its goals. 
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